
باشگاه پرسپولیس در فصل جدید رقابت های لیگ برتر 

یکی از باشـــگاه های پر خبر بوده است. از این جهت که 

ایـــن تیم هنوز به فعالیت های نقل وانتقالاتی خود پایان 

نداده و از طرفی نه اسپانسرش مشخص شده و نه توانسته 

به تعهدات مالی اش در قبال بازیکنان و مربیان خود عمل 

کند. این عوامل در کنار هم، حواشی و مشکلات زیادی را 

برای قهرمان دو جام داخلی فصل گذشته به وجود آورده 

است. به هر حال چنین مساله ای برای یکی از نمایندگان 

کشـــورمان که قرار است از حیثیت فوتبال ایران در لیگ 

قهرمانان دفاع کند نمی تواند خوب باشد. 

شـــاید در کمتر ســـالی اتفاق افتـــاده بود کـــه نقل و 

انتقالات پیش فصل پرســـپولیس اینقدر پیچیده شده و 

اختلاف نظرهایی را در مجموعه این باشگاه به وجود بیاورد. 

اگرچه این داستان همچنان ادامه دارد و به قول گفتنی به 

جاهای حساسش نیز نزدیک شده است. 

نقش مربی سابق
در یک انتقال جنجالی

کمتر هوادار پرسپولیســـی انتظار داشت که این باشگاه 

در نقل وانتقالات تابســـتانی دو رقیـــب جدی خود در راه 

قهرمانی را تقویت کند. انتقال عیسی آل کثیر از پرسپولیس 

به سپاهان اگرچه چندان باعث تقویت این تیم اصفهانی 

به خاطـــر ترافیکـــش در خط حمله نشـــد، اما در عوض 

سرخپوشـــان را در خط حمله تضعیـــف کرد. انتقالی که 

می توانســـت بعد از هفته اول لیگ منتفی شود اما یحیی 

گل محمدی با بازگشـــت عیسی به تیمش مخالفت کرد. 

جالب اینکه هواداران پرسپولیس هنوز جدایی عیسی را 

فراموش نکرده بودند که با انتقال عبدی به تراکتور مواجه 

شـــدند. اما در این انتقال نقش مربی اســـپانیایی سابق 

پرســـپولیس هم پر رنگ بود. خواکین که در زمان حضور 

کالدرون در پرسپولیس دستیار او بود با توجه به شناختی که 

از عبدی داشت از خمز می خواهد او را در لیست خریدش 

قرار دهد. ناگفته نماند عبدی از زمان حضور کالدرون بود 

که فرصت خودنمایی در ترکیب پرســـپولیس را پیدا کرد. 

مهاجم جوان قرمزها پس از نهایی شدن انتقالش از هفته 

سوم لیگ می تواند برای سرخپوشان تبریزی به میدان برود. 

چرا جذب سلمانی با تاخیر انجام شد؟
باشگاه پرسپولیس اواخر هفته گذشته به خواسته یحیی 

گل محمدی با مدیربرنامه های یاسین سلمانی وارد مذاکره 

شد. اما این مذاکرات برای چند روز متوقف شد به این دلیل 

که پرســـپولیس متوجه شد برای جذب سلمانی باید تراز 

مالی اش را درست کند. نکته قابل توجه اینکه بعد از هفته 

اول لیگ باشگاه تراکتور خواهان مهدی عبدی می شود 

که رضا درویش به شدت با این انتقال مخالفت می کند. اما 

وقتی ماجرای سلمانی پیش می آید، یحیی گل محمدی 

از باشگاه پرسپولیس می خواهد با انتقال قرضی عبدی به 

تراکتور موافقت کنند تا تراز مالی این باشگاه برای جذب 

سلمانی میزان شود. در حقیقت پرسپولیس از انتقال عبدی 

سودی نبرد بلکه پول این انتقال صرف جذب یک هافبک 

که یاســـین سلمانی باشد، شد. ناگفته نماند که قرارداد 

عبدی با باشگاه پرسپولیس 6 میلیارد تومان بود و قاعدتا 

سلمانی با رقم خیلی بیشتری سرخپوش شده است. در 

این میان باشگاه تراکتور هم مبلغ قابل توجهی برای این 

انتقال به همتای تهرانی خود پرداخت کرده است که البته 

هنوز این رقم به طور دقیق مشخص نیست. 

جذب مهاجم خارجی
باز هم قربانی خواهد داد

اینکه چرا یحیی گل محمدی در حالی که تیمش در خط 

حمله با کمبود مهاجم مواجه است خواستار جدایی مهدی 

عبدی می شود؟ سوال خیلی از هواداران پرسپولیس است. 

اما جوابش واضح و روشن است که او با این کار بیشتر از هر 

زمان دیگری رضا درویش را تحت فشار قرار داد تا رضایت 

دهد که مهاجم خارجی بیاورد. این در حالی است که این 

انتقال بیش از یک میلیون دلار برای باشگاه پرسپولیس 

هزینه خواهد داشت. در چنین شرایطی باز هم تراز مالی 

باشگاه پرســـپولیس با مشکل مواجه شده و به جای یک 

بازیکن باید دو بازیکن راهی تیم های دیگر شوند. در واقع 

در این انتقال فقط لیست بزرگسالان نباید خالی باشد بلکه 

تراز مالی ارائه شده به سازمان لیگ از آن مهم تر است. این 

یعنی اینکه جذب مهاجم خارجی برای پرسپولیس باز هم 

قربانی خواهد داد و عبدی آخرین قربانی آن نخواهد بود. 

پرسپولیس به سپاهان
بازیکن نمی دهد

در هفته هـــای اخیر صحبت از خـــروج بازیکنانی چون 

وحدت حنانوف، سینا اســـدبیگی، فرشاد فرجی و... از 

لیســـت سرخپوشان زیاد مطرح شـــده است. در همین 

راستا باشگاه های نساجی، سپاهان، ذوب آهن، گل گهر 

و... . برای جذب این نفرات اعلام آمادگی کرده اند. در این 

مورد با خبر شـــدیم که سپاهان بدش نمی آید حنانوف و 

سینا اسدبیگی یا حداقل یکی از آنها را به خدمت بگیرد. 

انتقالی که موضع باشـــگاه پرسپولیس در قبال آن کاملا 

منفی است. از این جهت که سپاهان تحت هیچ شرایطی 

برای انتقال شهریار مغانلو به پرسپولیس چراغ سبز نشان 

نداد و حالا سرخپوشان می خواهند این اقدام آنها را تلافی 

کنند. بدون شک اگر مغانلو به پرسپولیس می آمد این تیم 

دچار این همه حواشی و مشکل نشده بود. به هر صورت 

سرخپوشان به رقیب اصفهانی خود بازیکن بده نیستند مگر 

اینکه پیشنهاد مالی آنها فراتر از حد تصور باشد. 

جذب گلر خارجی منتفی شد؟
رضا درویش هفته گذشته از حضور ننکا دروازه بان 19 ساله 

برزیلی در ایران خبر داد اما الان که 5 روز می گذرد خبری از 

این دروازه بان برزیلی نیست. در این مورد با خبر شدیم که 

باشگاه برزیلی برای صدور رضایتنامه ننکا 100 هزار دلار 

را نقد می خواهد در صورتی که باشگاه پرسپولیس پولی 

برای این انتقال ندارد. با توجه به همین مساله این باشگاه 

مذاکرات خود در این انتقال را متوقف کرده است. مساله ای 

که اصلا به مذاق یحیی خوش نیامده و او همچنان پیگیر 

این انتقال است. ناگفته نماند رضا درویش به مانند علیرضا 

بیرانوند اعتقاد دارد که گلر 19 ســـاله خارجی به کارشان 

نمی آید و پرسپولیس خودش دروازه بان های جوان بهتری 

را روی نیمکت دارد و در عوض پول جذب گلر خارجی باید 

به اعضای تیم که هنـــوز پاداش های فصل پیش خود را 

نگرفته اند، پرداخت شود. ناگفته نماند باشگاه پرسپولیس 

هنوز به بوژیدار رادوشویچ گلر خارجی خود که تا سال آینده 

قرارداد داشت بدهکار است و باید پول قرارداد این فصل او 

را هم بدهد. دروازه بانی که بعد از 5 سال حضور در جمع 

سرخپوشـــان به خاطر اختلاف با داوود فنایی مربی وقت 

پرسپولیس، رفتنی شد. 
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ماجرای بدهی پنهان پرسپولیس چیست؟

 پرداخت 110 میلیارد
به خاطر مجوز آسیایی 

باشگاه پرسپولیس برای اینکه بتواند مجوز حرفه ای بگیرد مجبور شد 110 میلیارد بدهی 

پنهان خود را که برعهده دولت بود، خودش پرداخت کند و حالا خواهان این پول شـــده 

است. واقعیت امر این است که باشگاه پرسپولیس هم به مانند باشگاه استقلال برای رفتن 

به بورس باید همه بدهی های خود از گذشته را پرداخت می کرد. در همین راستا در زمان 

واگذاری وزارت ورزش تعهد داده بود اگر بعدها بدهی هایی از دو باشگاه مشخص شد این 

نهاد به عنوان مالک قبلی آنها را پرداخت کند. در این بین پرسپولیس بدهی هایش از گذشته 

به 110 میلیارد تومان رسید که به خاطر مجوز آسیایی چاره ای جز پرداخت آن نداشت. این 

بدهی ها شـــامل بدهی به بازیکنان و مربیان داخلی و خارجی سابق این باشگاه، یکی دو 

آژانس هواپیمایی، رستوران، هتل، اداره مالیات و... بود که همگی از این باشگاه شکایت 

کرده و رأی دادگاه را در دست داشتند. باشگاه پرسپولیس بخش عمده ای از این پول را از پول 

فروش سهامش داده و بخش دیگر را نیز از طریق وام بانکی پرداخت کرده است. از این رو 

حالا این باشگاه از وزارت ورزش خواسته این طلب 110 میلیارد تومانی را تعیین تکلیف کند. 

برنامه باشگاه پرسپولیس برای فصل پیش رو

پاداش اضافه حذف شد
باشـــگاه پرسپولیس در ســـال های گذشته بابت هر برد تیمش به بازیکنان، مربیان و دیگر 

اعضای تیم خود پاداش پرداخت می کرد. این پاداش ها فصل گذشته به طرز چشمگیری 

افزایش پیدا کرد تا حدی که سرخپوشان بابت هر برد 15 میلیون تومان پاداش می گرفتند. 

در چنین شـــرایطی هر برد این تیم حداقل 300 تا 400 میلیون تومان برای باشگاه هزینه 

داشت. در کنار این مساله دو قهرمانی سرخپوشان در لیگ 15 درصد به قرارداد آنها به عنوان 

پاداش اضافه کرد که رقم آن به حدود 67 میلیارد تومان رسید. با توجه به این مسائل درویش 

متوجه شد که فصل قبل جدا از قرارداد بازیکنان و مربیان تیمش حدود 70 میلیارد تومان 

کلا پاداش به آنها داده و باید بدهد که خودش هزینه بسیار سنگینی است. با توجه به همین 

مساله برای این فصل او در نظر دارد پاداش پیروزی در هر مسابقه را به نوعی حذف کند. البته 

نه حذف کامل بلکه سرخپوشان در فصل جاری بابت پیروزی در بازی های خیلی سخت و 

خاص پاداش دریافت خواهند کرد. در همین راستا سرخپوشان قرار است علی الحساب بابت 

شکســـت تراکتور در تبریز پاداش دریافت کنند. فصل گذشته نیز برخی از مدیران باشگاه 

پرسپولیس به درویش پیشنهاد حذف پاداش برد بعد از هر بازی را داده بودند که او مخالفت 

کرد، اما برای این فصل و با توجه به مشکلات مالی شدید باشگاهش پذیرفته که نباید پاداش 

اضافه به اعضای تیمش بدهد. 

اطمینان خاطر به عبدی

فصل بعد برگرد یحیی نیست 
باشگاه پرسپولیس برخلاف سیاست های خود و با نظر یحیی گل محمدی با جدایی موقت 

مهدی عبدی و انتقال قرضی او به باشگاه تراکتور موافقت کرد. انتقالی که چندان به مذاق 

هواداران پرســـپولیس خوش نیامد از این جهت که آنها دوســـت نداشتند به این شکل تیم 

رقیب شـــان تقویت شود. اما با خبر شـــدیم که عبدی خودش دوست داشت این فصل در 

پرسپولیس بماند و به طور ثابت بازی کند. صحبتی که او در جمع مسئولان باشگاه پرسپولیس 

هم آن را به زبان آورد. در همین راستا نیز یکی از مسئولان این باشگاه به وی اطمینان می دهد 

که فصل آینده می تواند به خواسته خود برسد چراکه احتمالا این فصل آخرین فصل سرمربیگری 

یحیی گل محمدی در این تیم است. البته که این فرد مسئول چندان بیراه این حرف را نزده از 

این جهت که باشگاه پرسپولیس فعلا برنامه ای برای تمدید قرارداد سرمربی اش ندارد در حالی 

که یحیی انتظار داشته و دارد تا پایان همین نقل و انتقالات تابستانی قراردادش تمدید شود.

پرسپولیس برای جذب گلر خارجی پول ندارد

جذبمهاجمخارجیبازهمقربانیمیگیرد

  گزارش

لیگ قهرمانان آسیا در پایان هفته جاری قرعه کشی می شود 

و طبق اعلام کنفدراســـیون فوتبال آســـیا با مشخص شدن 

تیم های صعود کننده از مرحله پلی آف، مسابقات هفته اول 

27 و 28 شهریور برگزار خواهد شد. مسابقات به شکل رفت 

و برگشـــت برگزار می شوند از این رو نساجی هم باید در ایران 

میزبان رقبا باشد. ظاهرا ورزشگاه آزادی آماده این مسابقات 

نیست و آنچه روی سکوها دیده می شود بدون شک مورد تایید 

نمایندگان کنفدراسیون قرار نمی گیرد. از این رو نساجی که 

نتوانست برای بازی در ورزشگاه وطنی نظر مثبت آنها را جلب 

کند باید در ورزشگاه نقش جهان اصفهان میزبان رقبای خود 

باشد. این در حالی است که سپاهان دیگر نماینده ایران در 

این مسابقات از همین ورزشگاه استفاده خواهد کرد. اما نکته 

اینجاســـت که اخیرا چمن نامناسب ورزشگاه نقش جهان به 

ســـوژه داغ رسانه ها تبدیل شـــده و چه بسا در این مسابقات 

نیز دردسرســـاز شود. در چنین شرایطی قصور اصلی متوجه  

مسئولان قائمشهری است. در اســـتان مازندران هیچ نهاد 

دولتی و غیردولتی حمایتی از نساجی نمی کند و حتی برای 

بازســـازی وطنی در حد مطلوب و مورد تایید AFC کمکی به 

این تیم نکردند. در نتیجه تیم نساجی که حتی برای تمرین 

در یکی از شهرهای استان مازندران مشکل دارد تمریناتش را 

در تهران انجام می دهد و برای بازی ها همچون یک میهمان 

به قائمشـــهر با آب و هوای متفـــاوت می رود. با این همه تیم 

نســـاجی هم ایراداتی دارد که در آستانه لیگ قهرمانان آسیا 

به دردسری برای آنها تبدیل شده است. 

نساجی آماده نیست
نساجی در آستانه قرعه کشی لیگ قهرمانان آسیا چهره خوبی 

از خود به نمایش نگذاشته است. این تیم که با تغییر و تحولات 

زیادی روبه رو اســـت بدون برد و البته با دو تساوی پیاپی در 

رده نهم جدول رده بندی قـــرار دارد. وضعیت این تیم خوب 

نیســـت چراکه توقع می رود با این همه هزینه و تغییراتی که 

در این تیم صورت گرفته حداقل نتیجه بهتری داشته باشد. 

این تیم که با ساکت الهامی تیم آلومینیوم مهدی رحمتی را 

شکست داد و به این مسابقات رسید، حالا بر حسب اتفاقات 

فوتبال، با رحمتی به این مسابقات می رود. سرمربی نساجی 

تغییرات زیادی در تیم به وجود آورد در حالی که شـــاید بهتر 

بـــود چندان تیم فصل قبل را دچار چالش هماهنگی نکند. 

آنچـــه امروز از تیم رحمتی می بینیـــم یک تیم ناهماهنگ و 

البته ناآماده اســـت. به نظر می رسد بازیکنان هنوز سنگینی 

دوران بدنسازی را در بدن هایشان حس می کنند و به همین 

دلیل در میدان مسابقه سنگین و ناهماهنگ هستند. البته 

کـــه هواداران این تیم در لیگ برتر می توانند به امید روزهای 

بهتر صبر کنند اما بدون شـــک رقبا در لیگ قهرمانان آســـیا 

منتظر نساجی نمی مانند. از این رو رحمتی برای اینکه بتواند 

تیمش را زودتر به شرایط مسابقه برساند به بازیهای تدارکاتی 

در حین مسابقات لیگ برتر نیاز دارد. رحمتی و شاگردانش 

حدود یک ماه فرصت دارند تا از این شـــرایط خلاص شوند در 

غیر این صورت حضور در لیگ قهرمانان با تیمی ســـنگین و 

ناهماهنگ نتیجه ای نخواهد داشت. 

یکی از اعضای تیم نساجی در گفت وگو با »فرهیختگان« تاکید 

کرد: »تیم ما هنوز در حالت بدنسازی است. بدنسازی فشرده ای 

انجام شده است چراکه این تیم علاوه بر لیگ برتر و جام حذفی 

می خواهد در لیگ قهرمانان آســـیا هم بازی کند. فشـــردگی 

مســـابقات قطعا فشار زیادی به بازیکنان می آورد. از این رو ما 

نمی خواهیم بازیکنان در میانه مســـابقات کم بیاورند. همین 

هم باعث شد رحمتی در بدنسازی ها فشار زیادی به بازیکنان 

بیاورد. شاید یکی از دلایل اصلی ناآمادگی تیم ما همین باشد.«

مراقب خودت باش آقای رحمتی
مهدی رحمتی در اولین هفته از رقابت های لیگ برتر اخراج 

شـــد و عنوان اولین کارت قرمز لیگ و اولین اخراجی در بین 

مربیان لیگ بیست  وســـوم را از آن خود کرد. البته او مدعی 

است بی جهت اخراج شده اســـت، هرچند اعتراف می کند 

به شدت در این بازی تحت فشار بود. رحمتی اگرچه به شکل 

رســـمی ادعایی در مورد داور این بازی ندارد اما شنیدیم که 

اعتقاد دارد این اخراج یک نوع لجبازی با او بوده اســـت. به 

اینکه رحمتی درست اخراج شد یا نه، اعتراضش به حق بود یا 

نه یا داور لجباز بود، کاری نداریم. نکته این است که رحمتی 

به عنوان مربی تیمی که می خواهد در لیگ قهرمانان آســـیا 

شرکت کند تا چه حد خویشتن دار بوده و در مقابل چالش های 

بـــه وجود آمده در یک رقابت حرفه ای می تواند خود را کنترل 

کند. رفتارهای غیرحرفه ای در فوتبال ایران کم نیست و اغلب 

مسئولان این اتفاقات را به جای محرومیت با کدخدامنشی 

حل می کنند اما واقعیت این است که رقابت های بین المللی 

شوخی بردار نیست و هرگونه رفتار غیرحرفه ای می تواند عواقب 

بدی برای نمایندگان کشورمان داشته باشد. از این رو علاوه بر 

کلاس هایی که برای بازیکنان و اعضای تیم برگزار می کنند، 

هر تیمی که وارد چنین رقابت های حساسی می شود حداقل 

به یک روانشناس نیاز دارد تا افراد تیم را تحت کنترل درآورده 

تـــا عواقب بدی از خود به جـــا نگذارند. فرد نزدیک به تیم در 

ادامه صحبت هایش با ما گفت: »تیم پیکان به شدت سرحال 

و آماده بود. معمولا تیم های رسول خطیبی این گونه هستند و 

نمی دانم بدنسازی کرده بودند یا نه اما اصلا خسته نبودند. در 

نتیجه وقتی رحمتی دید تیمش از نظر بدنی سرحال نیست 

و در مقابل تیم ســـرحال پیکان که گویی بدنسازی نکرده کم 

می آورد، کمی عصبی شد. این عصبانیت در واکنش هایش 

هم بی تاثیر نبود. در واقع عصبانیت رحمتی به خاطر تیمش 

بود اما داور به خودش گرفت و واکنش نشان داد و او را اخراج 

کرد. در حالی که مربی ما اصلا کاری با او نداشت.«

آزمون و خطای ترکیب نساجی 
هنوز ترکیب نساجی مشخص نیست. با اینکه این تیم خیلی 

زود کادر فنی خود را تغییر داد و یارگیری ها به سرعت انجام 

شـــد اما آنها هنوز به ترکیب دلخواه خود نرســـیده. در واقع 

رحمتـــی با اینکه اردوی تدارکاتی خوبی در ترکیه برگزار کرد 

و به اندازه کافی بازی تدارکاتی داشـــت اما هنوز تمایل دارد 

ترکیب های متفاوتی را برای موفقیت در این تیم امتحان کند. 

طبیعی است که بر حسب نوع بازی حریف ترکیب تیم تغییر 

می کند اما ناهماهنگی ای که در تیم رحمتی دیده می شود 

حکایـــت از آن دارد که هنوز در مرحله آزمون و خطا اســـت. 

این مربی در بـــازی هفته اول مقابل پیکان با دو مهاجم و 4 

بازیکـــن در خط میانی به میدان رفت در حالی که در بازی با 

مس که اتفاقا تیمی تهاجمی است از 3 مهاجم استفاده کرد. 

هرچنـــد بازی در خانه و اهمیت 3 امتیاز خانگی می تواند از 

دلایل این مربی برای استفاده از ترکیبی هجومی تر باشد اما 

این تغییر برای تیمی که قرار اســـت نماینده ما در آسیا باشد 

کمی نگران کننده است. رحمتی حتی در محفلی خصوصی 

به ناآماده بودن تیمش اعتراف کرده و خود به خوبی می داند 

هنوز آن تیم آماده که مد نظرش است را در اختیار ندارد. البته 

از او توقع بازی های خیلی هیجان انگیزی نمی رود چراکه او 

در تیم آلومینیوم هم اغلب به دنبال نتیجه بود. 

یکی از نزدیکان این تیم به ما گفت: »رحمتی تیم خوبی ساخته 

و بازیکنانـــی را با خود از اراک به نســـاجی آورده که به واقع 

توانایی هـــای خوبی دارند. این مهم را می توانیم در تمرینات 

به وضوح ببینیم اما تیمش هنوز آماده نیست و هماهنگی لازم 

به وجود نیامده اســـت. ضمن اینکه ما فقط به لیگ برتر فکر 

نمی کنیم و نگاه ویژه ای به آســـیا داریم. از این رو او علاوه بر 

اینکه به دنبال نتیجه گیری در لیگ برتر است، می خواهد تیم 

را به شکلی آماده کند که در آسیا هم کم نیاورد.«

بـــرای تیـــم رحمتی خیلی مهم اســـت که تا زمان شـــروع 

رقابت های آســـیایی با توجه به زمان باقیمانده به شـــرایط 

ایده آل برســـد و این مربی معتقد است در طول مدت کوتاه 

مربیگری اش همواره به شـــدت به شـــرایط بدنی بازیکنان 

اهمیت می دهد. او قبول دارد که تیم و کادر فنی به شـــدت 

تحت فشـــار نتایج هســـتند اما در جلســـاتی که در جریان 

تمرینات با آنها داشـــت به شدت خواهان صبوری آنها شد. 

رحمتی خوب می داند که رقبا در آســـیا به شدت قدرتمند تر 

از لیگ ایران هستند. از این رو تدارک ویژه ای برای حضور در 

این مسابقات دیده و به عقیده او بدن بازیکنان هنوز درگیر 

تمرینات بدنسازی پیش فصل است و تا شروع مسابقات لیگ 

قهرمانان آسیا آماده خواهد شد. 

تیم رحمتی تا هفته نخست لیگ قهرمانان آسیا به شرایط مطلوب می رسد؟

نساجیناآماده،ناهماهنگوبدونترکیبثابت

حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش
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